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1. Introducció 

 

 
Aquest document explica el que has de fer 

si participes en una mesa electoral 

en les eleccions al Parlament Europeu del dia 9 de juny 
 
 

La mesa electoral és el lloc on posem el vot 

per a triar als polítics i polítiques 
que volem que ens representen. 

 
En les eleccions al Parlament Europeu votem 

a les persones que volem que ens representen 

en el Parlament Europeu. 

El Parlament Europeu és la institució  

de la unió europea on es representa els interessos  

dels ciutadans de la Unió a través de  

diputats i diputades. 

 

Està format per representants elegits pels  

ciutadans dels 27 estats membres, sumant un  

total de 750 eurodiputats més el seu president 
 
 

El Parlament Europeu té les funcions següents: 

• Representa els interessos dels ciutadans 

i ciutadanes de la Unió. 

• Participa en el procés d' elaboració de lleis.  

• Garanteix el funcionament democràtic  

d’altres institucions de la Unió.  

• Aprova el pressupost de la Unió.



 

Pàgina 5 de 39  

 
Per a votar als diputats i diputades del Congrés 

hem de triar la papereta blanca 

del partit polític que volem que ens represente. 
 
 

Hi ha una papereta blanca per cada partit polític 

que presenta candidats i candidates 

per al Parlament Europeu. 
 
 

Hem de ficar la papereta blanca 

del partit que triem 

en el sobre blanc que posa Diputats. 
 
En aquest document trobaràs paraules difícils d'entendre 

que estan escrites en negreta en el text. 

Les paraules de la llista estan ordenades 

per ordre alfabètic, de la A a la Z. 

 
En la següent pàgina tens la llista de paraules difícils 

i el que significa cada paraula o frase. 

 
A més, en el document t'expliquem: 

• Què és una mesa electoral. 

• Les persones que formen la mesa electoral. 

• El material necessari en les meses electorals. 

• Funcions que fan les persones 
que formen la mesa electoral. 

• Documentació que cal donar a les autoritats. 

• Accessibilitat en els processos electorals 
i el vot de les persones amb discapacitat. 

• Normes que han de complir 
dins del col·legi electoral. 

• Problemes que pot haver-hi en la mesa electoral
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2. Llista de paraules difícils 
 

 
Acta de constitució de la taula: 
És un document de la mesa electoral. 

Les persones de la mesa electoral 

signen aquest document al matí 
per a començar a fer les seues funcions. 

 
 

Acta d'escrutini: 
És un document de la mesa electoral. 

Les persones de la mesa electoral 

escriuen en aquest document 
el nombre de vots d'eixa taula en les eleccions. 

 
 

Acta de sessió: 
És un document de la mesa electoral. 

Les persones de la mesa electoral 

escriuen en aquest document el nombre de vots 

que va aconseguir cada partit politic. 

També els problemes que va haver-hi 

durant la votació. 

 
Acreditació: 
És un document que ens diu el nom de la persona 

i el seu lloc de treball. 

En les eleccions, 

l'acreditació diu qui és la persona 

i de quin partit polític és.
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Apoderats o apoderades: 
Són persones que pertanyen a un partit polític. 

Poden estar en diferents meses electorals 

i passar per diferents col·legis electorals. 

 
Les seues funcions són: 

• Comprovar que les votacions 

i el recompte de vots estan bé. 
 

• Protestar, reclamar i demanar documents. 

Per exemple, l'acta de constitució de la mesa electoral. 
 

• Actuar com a interventors o inteventores 
quan no hi ha cap interventor o interventora 
en la mesa electoral. 

 
Cabina de votació: 
És un lloc que es troba dins del col·legi electoral 

on pots preparar el teu vot de manera privada. 

Dins de la cabina hi ha sobres 

i paperetes de tots els partits polítics. 

La cabina electoral està prop de la mesa electoral. 
 
 

Certificat de votació: 
És un document que es dona a les persones que el demanen 

perquè necessiten una prova que han anat a votar. 

 
Certificat censal: 
És un document de color verd 

que envia l'Oficina del Cens Electoral.  

Aquest document confirma  

que la persona que el té pot votar,  

encara que no apareguen les seues dades  

a la llista del cens de la mesa electoral 

o que les seues dades siguen diferents. 
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Col·legi electoral: 

És el lloc on votarem. 

També s’anomena local electoral. 
 
 

Còpies del nomenament 
d'interventors i interventores: 
Són documents que permeten 

als interventors i interventores 

estar en una mesa electoral. 

 
Interventors o interventores: 
Són persones que formen part d'una mesa electoral. 

Els partits polítics que es presenten a les eleccions 

trien als interventors i interventores de les taules. 

 
Els interventors i interventores 

porten una acreditació 

per a demostrar que són interventors i interventores. 
 
 

Les seues funcions són: 

• Estar en una mesa electoral 

on poden opinar sobre el que passa 

però no poden prendre decisions. 

 
• Protestar, reclamar i demanar documents. 

Per exemple, l'acta de constitució 

de la seua mesa electoral. 

 
Junta electoral de zona: 
És una entitat que s'encarrega 

que les eleccions funcionen bé 

en tots els col·legis electorals. 
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Llista de cens de taula: 
És un llistat on apareixen totes les persones 

que poden votar en la mesa electoral. 

Les persones de la mesa electoral comproven 

que les dades de la persona que vol votar 

estan en el cens. 

 
Llista de votants de taula: 
És un document on apareixen totes les persones 

que han votat en eixa mesa electoral. 

Les persones de la mesa electoral 

escriuen en la llista de votants 

el nom i cognoms de les persones que voten. 
 
 

Mesa electoral: 
És un lloc on posem el vot 

per a triar als polítics i polítiques 

que volem que ens representen. 

 
Ordre públic: 
Són les normes que s'han de complir 

dins del col·legi electoral. 

 
 

President o presidenta de la mesa electoral: 
És la persona que decideix què cal fer 

quan hi ha un problema 

o quan cal prendre una decisió. 

 
Sentència Judicial: 
És un document 

que escriu un jutge o jutgessa. 

El jutge o jutgessa escriu en aquest document 

la seua decisió sobre un problema. 
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Suplent: 
És una persona que es tria per sorteig 

i substitueix a la persona titular 

si no pot fer les seues funcions. 
 
 

Urna o urnes: 
Són caixes transparents on tirem el nostre vot. 

Aquestes caixes estan tancades 

i per a deixar el nostre vot 

hem d'ensenyar el nostre DNI 

a les persones que estan en la mesa electoral. 
 
 

També hem d'estar en una llista 

que es diu cens electoral. 

 
Vocals de la mesa electoral: 
Són persones que estan en la mesa electoral. 

Comproven que les persones que voten 

estan en la llista del cens. 
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3. ¿Qué és una mesa electoral? 
 

Quan hi ha eleccions podem votar 

per a triar als polítics i les polítiques 

que volem que ens representen. 

 
El lloc on votem és el col·legi electoral. 

En el col·legi electoral hi ha meses electorals 

amb urnes per a ficar el nostre vot. 

 
En les meses electorals també hi ha persones 

que estan encarregades de recollir els vots 

i de comptar-los per a saber 

qui ha guanyat les eleccions. 

 
L'ajuntament tria a les persones 

que participen en la mesa electoral 

amb un sorteig. 

 
Per a estar en una mesa electoral cal: 

• Saber llegir. 

• Saber escriure. 

• I tindre entre 18 i 70 anys. 

 
Les persones que ixen en el sorteig 

estan obligades a participar en la mesa electoral. 

 
Si et toca estar en la mesa electoral 

i no participes, et posen una multa.
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Pots faltar a la mesa electoral 

si tens una bona raó que ho justifique. 
 
 

Per exemple: 

• Estàs malalt o malalta. 

• Estàs embarassada de 6 mesos o més. 

• Tens més de 65 anys, entre altres raons. 

 
Per a justificar que no pots estar en la mesa electoral 

has de dir-li-ho a la Junta electoral de zona. 

La Junta electoral de zona és una entitat 

que s'encarrega que les eleccions funcionen bé 

en tots els col·legis electorals. 

 
Per a presentar aquest justificant 

tens un termini de 7 dies 

des del dia que et diuen que eres membre 

de la mesa electoral. 

 
Per exemple: 

Dilluns 13 de maig et diuen que eres membre de la mesa electoral. 

Tens fins dilluns 20 de maig per a justificar 

que no pots estar en la mesa electoral. 

Maig 

Dilluns Dimarts Dimecres Dijous Divendres Dissabte Diumenge 
  1 2 3 4 5 

6 7 8 9 10 11 12 

13 14 15 16 17 18 19 

20 21 22 23 24 25 26 

27 28 29 30 31   
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4. Les persones que formen una mesa electoral 
 

 
Totes les meses electorals estan formades per: 

• 1 president o presidenta de la mesa electoral, 

que és la persona que decideix què cal fer quan hi ha un problema 

o quan cal prendre una decisió. 

• I 2 vocals que s'encarreguen de comprovar 
que les persones que voten 

estan en la llista de cens de la mesa electoral. 
 
 

Les funcions dels presidents o presidentes 

i dels vocals o les vocals són: 

• Anar a les 8 del matí al col·legi electoral 
i presentar-se en la taula que els toca. 

 
• Comprovar que la mesa electoral té el material necessari 

perquè les persones puguen votar. 

 
• Recollir el vot de les persones votants. 

 
• Vigilar la mesa electoral 

i evitar que hi haja problemes. 

Si hi ha problemes pot telefonar 

a la Junta electoral de zona. 

 
• Comptar els vots 

i entregar els resultats a les autoritats.  
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Les persones suplents 
 

 
En les meses electorals hi ha persones suplents 

que han d'estar a les 8 del matí 

en el col·legi electoral 

per si falta algú de la mesa electoral. 

Les persones suplents també es trien per sorteig. 
 
 

Les persones suplents es poden anar 

quan es presenten totes les persones 

que formen la mesa electoral. 

 
Pot passar que no vagen 

les persones que formen la mesa electoral 

ni les persones suplents. 

 
Si passa això, la primera persona que va a votar 

s'ha de quedar en la mesa electoral, 

sempre que siga una persona 

que sàpia llegir, escriure 

i que tinga entre 18 i 70 anys. 
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Altres persones que estan en la mesa electoral 
 

 
En la mesa electoral poden estar altres persones 

que són els interventors o interventores 

i els apoderats o apoderades. 
 
 

Aquestes persones són triades pels partits polítics 

que es presenten a les eleccions. 

 
Els interventors i interventores: 

Els interventors i interventores 

han d'estar en el col·legi electoral 

abans de les 8 i mitja del matí. 

 
La mesa electoral comprova 

que els interventors o interventores 

són les persones triades 

pels seus partits polítics. 
 
 

Les seues funcions són: 

• Estar en una mesa electoral 

on poden opinar sobre el que passa, 

però no poden prendre decisions. 

 
• Protestar, reclamar i demanar documents. 

Per exemple, l'acta de constitució de la seua mesa electoral. 

L'acta de constitució de la mesa electoral 

és un document que signen al matí 

les persones que formen la mesa electoral. 
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Els apoderats o les apoderades: 

Els apoderats i apoderades 

també pertanyen a un partit polític. 

Poden estar en diferents meses electorals 

i passar per diferents col·legis electorals. 

 
Les seues funcions són: 

• Comprovar que les votacions 

i el recompte de vots estan bé. 

• Protestar, reclamar i demanar documents. 

Per exemple, l'acta de constitució 

de la mesa electoral. 

• Actuar com a interventors o interventores 
quan no hi ha cap interventor o interventora 
en la mesa electoral. 

 
 

5. El material que necessiten les meses electorals 
 

En les meses electorals ha d'haver-hi: 
 
 

• Urnes perquè les persones fiquen dins els seus vots. 

 
• Una cabina de votació prop de la mesa electoral. 

Qualsevol persona pot entrar a la cabina 

i preparar el seu vot de manera privada. 

 

• Sobres i paperetes. 

Els sobres i paperetes són de color blanc.  
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Les meses electorals també han de tindre el següent material: 
 
 

• Llistes de cens de la mesa electoral 
en les quals apareixen 

totes les persones que poden votar 

en eixa mesa electoral. 

 
Les dades de les persones que demanen el vot per correu 

estan també en la llista del cens de la mesa. 

 

En la llista de cens de la mesa electoral 

les persones que van demanar votar per correu tenen una 

C davant del nom i cognoms. 

Aquestes persones no poden votar 

en el col·legi electoral. 

 
• Acta de constitució de la mesa electoral. 

És un document que signen 

tots els membres de la mesa electoral 

al començament del dia 

per a saber qui forma eixa mesa electoral. 
 
 

• Actes d'escrutini. 

Són documents on s'escriu 

el nombre de vots aconseguits 

per cada partit polític.  
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Les meses electorals també han de tindre el següent material: 
 
 

• Acta de sessió. 

L'acta de sessió és un document de la mesa electoral. 

 

Les persones de la mesa electoral 

escriuen en aquest document 

el nombre de vots que té cada partit polític, 

les persones que van votar en eixa mesa electoral, 

i els problemes que van haver-hi durant tot del dia. 

 
• Llista de votants de la mesa. 

És un document que recull totes les persones 

que van votar en una mesa electoral. 

Les persones de la mesa electoral 

escriuen en la llista de votants 

el nom i cognoms de les persones que voten. 
 
 

• Certificats de votació. 

Són documents que es donen a les persones 

que ho demanen 

perquè necessiten una prova 

que han anat a votar. 
 

• Còpies del nomenament d'interventors 
i interventores. 

Són documents que permeten 

als interventors i interventores 

estar en una mesa electoral. 

 
• Sobres i rebuts de lliurament 

per a entregar la documentació 
al final del dia. 
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6. Funcions que fan les persones 
que formen la mesa electoral 

 

Ara t'expliquem què fan les persones 

que participen en una mesa electoral. 

 
 

Abans de començar la votació 
 

A les 8 del matí, 

es forma la mesa electoral. 
 

Es reuneixen les persones convocades 

en el col·legi electoral. 

Quan les persones suplents no fan falta, 

es poden anar del col·legi electoral. 

 

Després, es comprova el material 

que ha d'estar en la mesa electoral. 

Si falta alguna cosa, es diu a la Junta electoral de zona. 
 
 

Entre les 8 i les 8 i mitja del matí, 

els interventors i interventores 

han d'anar a la mesa electoral 

i ensenyar la seua acreditació 

al president o presidenta. 

 
L'acreditació dels interventors i interventores 

és un document que posen el nom de la persona 

i el nom del partit polític al qual pertany la persona. 
 
 

Quan el president o presidenta de la mesa 

comprova que tot està correcte 

es forma la mesa electoral. 
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El president o presidenta 

escriu l'acta de constitució de la mesa electoral. 

Totes les persones que formen la mesa electoral 

signen l'acta de constitució de la taula. 

 
 

Funcions de les persones de la mesa durant la votació 
 

 
A les 9 del matí, el president o presidenta 

diu aquesta frase: 

Comença la votació. 
 

Les persones ja poden acostar-se 

a la mesa electoral i votar. 

 

Per a votar les persones han de seguir aquests passos: 
 
 

• Pas 1:  

La persona porta els sobres amb els seus vots 

a la mesa electoral. 

La persona diu el seu nom i cognoms 

al president o presidenta de la mesa. 

També ha de mostrar algun d'aquests documents: 

el DNI, el passaport 
o el permís de conduir. 

 
 

• Pas 2: 

Les persones vocals i les persones interventores 

comproven que la persona que vota 

està en les llistes de cens de la mesa. 
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• Pas 3: 

El president o presidenta de la mesa 

diu el nom de la persona que vota 

i la paraula vota. 
 
 

• Pas 4: 

La persona ja pot ficar els sobres amb els vots 

en les urnes. 

 
• Pas 5: 

Al final, els membres de la mesa electoral 

apunten el nom i cognoms de la persona que va votar 

en la llista de votants. 

 
Els membres de la taula 

han de posar en la llista de votants 

el número que té la persona 

en la llista del cens de la mesa. 
 
 

Les persones que no estan en la llista de cens de la mesa electoral 

només podran votar si presenten aquests documents: 

 
• Una sentència judicial que reconeix 

el seu dret a votar en eixa mesa electoral. 

Una sentència judicial és un document 

que explica la decisió d'un jutge 

o una jutgessa sobre un problema. 
 
 

• Un certificat censal. 

El certificat censal és un document 

on t'informen de les teues dades. 

Per exemple, lloc on vius. 
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Quan falten paperetes, 

el president o presidenta 

avisa a la Junta electoral de zona 

perquè porte noves paperetes 

el més ràpid possible. 
 
 

La votació ha de parar 

quan falten paperetes d'algun partit polític 

en el col·legi electoral. 

 

Quan la mesa electoral està parada més d'una hora 

el president o presidenta de la mesa 

pot consultar amb les persones de la mesa 

parar i acabar les eleccions. 

 
Si la votació acaba, la Junta electoral de zona 

decideix un altre dia per a fer la votació. 

La votació ha de ser en els 2 dies següents. 

Per exemple, quan votem un diumenge 

i les persones de la mesa paren les eleccions 

la pròxima votació ha de ser 

el dilluns o el dimarts següent. 
 
 

Si una persona de la mesa electoral 

pensa que una persona que vota 

no decideix el seu vot o vota obligada 

ha de deixar que la persona vote 

però pot escriure aquesta situació 

en l'acta de la sessió. 
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Funciones de les persones de la mesa després de la votació 
 

 
A les 8 de la vesprada acaba la votació. 

El president o presidenta de la mesa electoral 

diu que acaba el temps per a votar. 

 
Després fica en les urnes 

els sobres dels vots que arriben per correu. 
 
Les persones vocals revisen 

que les persones que van votar per correu 

també apareixen en el cens electoral 

i les apunten en la llista de votants. 
 
 

Les últimes persones que voten 

són les que estan en la mesa electoral: 

• President o presidenta. 

• Interventors o interventores. 

• I vocals. 

 
Totes aquestes persones han de signar 

en la llista de votants. 

 
En acabar la votació, comença el recompte de vots.  

 

Per a comptar els vots 

el president o presidenta obri els sobres 

i llig les paperetes en veu alta. 

 
Els membres de la mesa electoral 

comproven que el nombre de sobres és el mateix 

que el nombre de persones que han votat. 
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El president o presidenta pregunta 

si hi ha alguna protesta o reclamació. 

Si n'hi ha, els membres de la mesa electoral 

voten sobre la reclamació 

i es fa el que decideix la majoria. 
 
 

Els vots poden ser: 

• Vots en blanc. 

• Vots nuls. 

• Vots per a un partit polític. 
 

 
T’expliquem els diferents tipus de vot: 

 
 
 

Vots en blanc 
 

• Sobres que no tenen papereta dins. 

 
 

 
 
 
 

 

 
 

 

Vots nuls 
 

• Paperetes sense sobre  

o amb un sobre diferent 
del model oficial. 

 
• Sobres amb paperetes 

de diferents candidats o candidates. 

 

• Paperetes amb coses escrites. 
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Per acabar de comptar els vots  

es destrueixen tots els vots, 

menys els vots nuls i  

els vots amb alguna reclamació. 

 

El president o presidenta diu: 

• Els vots que té cada partit polític.  

 

• El nombre de votants  

de cada mesa electoral.  

 

• El nombre de vots nuls. 

I el nombre de vots en blanc. 

 
Després, s'escriu l'acta d'escrutini i 

l'acta de sessió. 

 
L'acta d'escrutini és un document que recull 

el nombre de vots de la mesa en les eleccions. 
 
 
L'acta de la sessió és un document que recull 

el nombre de vots que va aconseguir cada partit polític i 

els problemes que van haver-hi durant la votació. 

 
Tots els membres de la mesa electoral signen 

aquests 2 documents. 
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7. Quins documents han d’entregar 
les persones de la mesa a les autoritats 

 

La documentació amb els resultats 

es divideix en 3 sobres. 

 
En el sobre 1 estan tots els documents originals 

de l'acta de sessió. 

 
En els sobres 2 i 3 hi ha còpies 

de l'acta de constitució de la mesa electoral 

i de l'acta de sessió. 

 

El president o presidenta 

dona els sobres 1 i 2 en el Jutjat. 

La Policia o la Guàrdia Civil 

acompanya al president o presidenta. 

 
Un vocal ha d'esperar en el col·legi electoral 

fins que una persona de Correus 

recull el sobre 3. 
 
 

Així acaba la participació de tots els members 

de la mesa electoral en les eleccions. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



 

Pàgina 27 de 39  

8. Accessibilitat en els procesos electorals 
  i el vot de las persones amb discapacitat  

 
Les persones amb discapacitat 

són persones autònomes i independents. 
 
 

Les persones amb discapacitat no necessiten ajuda sempre. 

Quan necessiten ajuda, te la demanaran. 

 
Les persones amb discapacitat 

poden demanar l'ajuda de les autoritats 

perquè els guien pel col·legi electoral. 

 

 
Consells per a tractar amb les persones amb discapacitat 

 

 
Persones amb discapacitat visual: 
En les eleccions generals 

les persones amb discapacitat visual 

que coneixen el sistema braille 

tenen dret a votar amb aquest sistema. 

Aquest sistema es diu vot accessible. 

 

Aquestes persones han de demanar 

els documents en braille 

al Ministeri de l’Interior 

abans de les eleccions. 

 
El Ministeri de l’Interior envía a la mesa electoral 

on va a votar eixa persona, 

els documents en braille. 
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La mesa electoral està obligada a donar 

els documents en braille per a votar 

a les persones amb discapacitat visual. 
 
 

La mesa electoral necessita tindre: 

• Una llista de noms i DNI 

de les persones amb discapacitat visual 

que van demanar votar amb els documents en braille. 
 
 

Aquestes persones estan incloses 

en la llista del cens electoral de la taula. 
 
 

• Un maletí amb informació en braille 

i el material que necessita la persona per a poder votar. 
 
 

Les persones de la mesa han de guiar 

a les persones amb discapacitat visual 

fins a un espai reservat en el col·legi 

o fins a la cabina electoral,  

perquè puguen triar el seu vot. 

 
Quan la persona amb discapacitat visual tria el seu vot 

pot tornar a la mesa electoral 

per a ficar els seus sobres amb els seus vots. 

 
També has de saber 

que les persones amb discapacitat visual 

tenen dret a anar acompanyades 

del seu gos que els guia. 
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Persones amb discapacitat auditiva: 
Totes les persones amb discapacitat auditiva 

no es comuniquen de la mateixa manera. 

 
Hi ha persones que usen la llengua de signes 

i altres es comuniquen en llengua oral, 

és a dir, usen paraules. 
 
 

Per a parlar amb ells 

has de mirar-les als ulls, 

parlar de manera pausada 

perquè entenguen el que estàs explicant 

o pots usar aplicacions mòbils 

que t'ajuden a comunicar-te. 

 
Quan hi ha persones amb discapacitat auditiva 

que van acompanyades 

del seu intèrpret de llengua de signes, 

has de dirigir-te a la persona amb discapacitat auditiva 

i no al seu interpret, per parlar amb ella. 
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Persones sordcegues: 
Una persona sordcega és una persona 

que té discapacitat auditiva 

i discapacitat visual. 
 
 

Les persones sordcegues 

poden tindre dificultats per a parlar 

o poden necessitar una persona de suport. 
 
 

Si la persona té discapacitat visual 

i necessita ajuda per a caminar, 

li podem oferir el nostre braç 

per donar-li suport. 

També està permés 

que entre al col·legi electoral 

amb el seu gos pigall. 

El gos pigall és el gos que la guía. 
 
 

Per a saber més informació 

punxa en el següent enllaç: 
https://www.fasocide.org/como-actuar-ante-una-persona-sordociega/ 

 
 

La informació d'aquest enllaç 

no està adaptada a lectura fàcil. 

 
  

https://www.fasocide.org/como-actuar-ante-una-persona-sordociega/
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Persones amb discapacitat intel.lectual: 
Has de parlar de manera clara i senzilla 

a les persones amb discapacitat intel·lectual que van a votar 

perquè comprenguen la informació. 

 
Has de tindre en compte 

que les persones que voten són adultes. 

Per això és important que les tractes 

com a persones adultes 
i no com a xiquets o xiquetes. 

 
 

Has de tindre en compte 

que les persones amb discapacitat intel·lectual 

poden prendre decisions per si mateixes. 

Per exemple, poden triar a un partit polític. 
 
 

Si vols saber més informació 

sobre accessibilitat i processos electorals 

pots punxar en el següent enllaç: 

https://infoelectoral.interior.gob.es/opencms/es/proceso-electoral/accesibilidad-y- 

processos-electorals/ 

 

  

https://infoelectoral.interior.gob.es/opencms/es/proceso-electoral/accesibilidad-y-
https://infoelectoral.interior.gob.es/opencms/es/proceso-electoral/accesibilidad-y-
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9. Normes que han de complir 
dins del col.legi electoral 

 
Dins del col·legi electoral 

s'han de complir unes normes. 

Aquestes normes també es coneixen 

com a ordre públic. 

 
Les normes d'ordre públic són: 

• L'entrada al col·legi electoral ha de ser accessible 
perquè les persones puguen entrar. 

 
• Les persones que estan en el col·legi electoral 

han de respectar tots els vots 

i no dir a quin partit polític cal votar. 
 
 

• Ningú pot entrar al col·legi electoral amb armes. 

 
• No es pot parlar sobre els partits polítics. 

 
• Els mitjans de comunicació necessiten autorització 

per a gravar. 

Si volen fer entrevistes 

a les persones que es presenten a les eleccions 

han de fer-les fora del col·legi electoral. 
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Quines persones poden entrar en els col.legis electorals? 

 

 
Aquestes són les persones que tenen dret a entrar 

en els col·legis electorals: 

• Persones votants 

i persones de suport. 
 
 

• Persones representants dels partits polítics. 

 
• Candidats o candidates dels partits polítics. 

 
• Persones interventores 

i persones apoderades. 

 
• Notaris o notàries. 

Un notari o notària és un treballador 

o treballadora de l'administració. 

El notari o notària 

confirma que un document és legal. 

Per exemple: 

Quan la informació de les paperetes 

no està ben escrita. 

 
• Agents de l'Autoritat. 

Per exemple, la policia.
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• Persones que formen part 

de les Juntes electorals de zones. 

Són les persones que s'encarreguen 

que les eleccions funcionen de manera adequada 

en cada col·legi electoral. 

 
• Jutges i Jutgesses d'Instrucció. 

Un Jutge o Jutgessa d'Instrucció 
és una persona que aplica la llei 

per a resoldre conflictes o castigar delictes. 
 
 

Els jutges i jutgesses d'instrucció 

poden formar part de les Juntes electorals de zona. 
 
 

• Representants de l'Administració Pública. 
En cada col·legi electoral hi ha una persona 
que representa a l'Administració Pública. 

 
Aquestes persones s'encarreguen de comunicar 

al Centre de Difusió de Dades 

els resultats del recompte de vots 

de la seua mesa electoral. 

 
El Centre de Difusió de Dades s'encarrega de dir 

quin és el resultat de les eleccions. 

 
Les persones que representen a l'Administració Pública 

també informen sobre els problemes 

que hi ha en la mesa electoral. 

Per exemple, problemes amb el material per a votar. 
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Qualsevol altra persona 

que vulga estar dins del col.legi electoral 

necessita tindre una autorització 

del president o presidenta de la mesa electoral. 
 
 
 

 

10. Problemes que pot haver-hi 
en la mesa electoral 

 
Si hi ha algun problema en el col·legi electoral 

s'ha d'apuntar en l'acta de sessió. 

També s'ha d'apuntar el nom i cognoms 

de la persona que està relacionada amb eixe problema. 

 
Problemes que pot haver-hi 
abans de començar la votació 

 
• El president o presidenta de la mesa electoral 

i la persona suplent no es presenten a la mesa electoral. 

Quan passa això, el primer vocal o primera vocal 

és nomenat president o presidenta. 

 
• Si no es presenten les persones 

que formen la mesa electoral, 

s'ha de dir a la Junta electoral de zona. 

La Junta electoral de zona s'encarrega 

de nomenar les persones 

que formen la mesa electoral. 
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Si la mesa electoral no està formada 

abans de les 10 del matí 

la Junta electoral de zona organitza la votació 

per a un altre dia. 

La votació ha de ser en els 2 dies següents. 

Per exemple, quan votem un diumenge 

la pròxima votació ha de ser el dilluns 

o el dimarts següent. 

 
La Junta electoral de zona nomena noves persones 

per a formar la mesa electoral. 

 
• Si falta algun document en la mesa electoral, 

el president o presidenta 

li ho ha de comunicar 

a la Junta electoral de zona. 
 
 

• Un altre problema pot ser que la mesa electoral 
no té la còpia del document 

on estan els noms i cognoms 

dels interventors o interventores 

que estaran en la taula. 

 
• Que hi haja dubtes sobre el nomenament 

de les persones que formen la mesa electoral. 
 
 

• Que hi haja dubtes sobre la identitat 
dels interventors o interventores. 

 
• Que els interventors i interventores 

es presenten en la mesa electoral 

quan ja està formada la taula, 

després de les 8 i mitja del matí. 
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• Que una persona demane la còpia 

de l'acta de constitució de la mesa electoral 

i que el president o presidenta li l'entregue tard. 

Aquesta persona pot fer una reclamació. 

 
S'entregaran 2 còpies de la reclamació. 

Una còpia anirà al costat de l'acta de sessió 

i l'altra còpia se li entregarà a la persona 

que ha fet la reclamació. 

 

 
Problemes que pot haver-hi durant la votació 

 

 
• Que falten paperetes d'algun partit polític. 

Quan falten paperetes 

el president o presidenta de la mesa 

avisa a la Junta electoral de zona 

perquè porten més paperetes 

el més ràpid possible. 
 
 

La votació ha de parar 

quan falten paperetes d'algun partit polític 

en el col·legi electoral. 

 
Quan la mesa electoral està parada més d'una hora 

el president o presidenta de la mesa 

pot consultar amb les persones de la mesa 

per parar i acabar les eleccions. 

 
Si la votació acaba 

la Junta electoral de zona 

decideix un altre dia per a fer la votació. 

La votació ha de ser en els 2 dies següents. 
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Per exemple, quan votem un diumenge 

i les persones de la mesa paren les eleccions, 

la pròxima votació ha de ser 

el dilluns o el dimarts següent. 
 
 

• Que els interventors o interventores 
d'una mesa electoral demanen votar 
en una altra mesa electoral. 

 
• Que hi haja persones que vulguen votar 

més d'una vegada. 

Totes les persones poden votar només 1 vegada. 

Si votes més d'una vegada, és un delicte. 

 
• Que les persones que van demanar el vot per correu 

vulguen votar en el col·legi electoral. 
 
 
 

El president o presidenta pregunta 

si hi ha alguna protesta o reclamació. 

Si n'hi ha, les persones que formen la mesa electoral 

voten sobre la reclamació 

i es fa el que decideix la majoria. 
 
 

Es poden realitzar reclamacions quan: 

• Les persones que formen la mesa electoral 
tenen dubtes sobre la identitat 

de la persona que va a votar. 
 
 

• Quan la mesa electoral 

no deixa que la persona vote. 



 

 

Problemes que pot haver-hi després de la votació 
 

 
En acabar la votació, 

comença el recompte de vots. 

 
El recompte de vots és public. 

Qualsevol persona pot veure 

com es compten els vots. 

 
El recompte acaba 

quan s'han comptat tots els vots. 
 
 

Les persones que van al recompte de vots 

no poden fer cap reclamació o protesta 

fins que acaben de comptar els vots. 

 
El president o presidenta pot expulsar a la persona 

que interromp el recompte de vots. 

 
Si algun notari o notària, 

candidat o candidata 

o representant de candidatura 

té dubtes sobre algun vot 

pot demanar que la mesa electoral el revise. 

Per exemple, pensa que hi ha un vot 

que s’ha comptat mal. 
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